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ساختمان جدید شعبه کرمان 
بیمه نوین افتتاح شد

شرکت بیمه نوین، در راستای گسترش و ارائه 
خدمات با سرعت و کیفیت مناسب تر ساختمان 
جدید شعبه خود در شهر کرمان را راه اندازی 

کرد. 
به گزارش روابط عمومی و تبلیغات بیمه نوین؛ 
کرمان  شهر  در  شرکت  این  جدید  ساختمان 
امور  و  با حضور مدیرعامل، معاون پشتیبانی 
اقتصادی و معاون شبکه فروش و توسعه بازار 
و نیز رئیس شعبه، کارکنان و نمایندگان شهر 

کرمان افتتاح شد.
حسین کریم خان زند؛ مدیرعامل بیمه نوین در 
جمع نمایندگان و کارکنان شعبه کرمان با اشاره 
به اهمیت گسترش خدمات این شرکت گفت: 
یکی از الزامات پاسخ به نیازهای مشتری امروز در 
بازار صنعت بیمه، ایجاد فضای مناسب در کنار 
افزایش توانمندی های کارکنان و اعضای شبکه 
فروش است. امیدوارم امروز با افتتاح ساختمان 
توسعه  بهبود،  بتوانیم  کرمان،  شعبه  جدید 
نوین در شهر  بیمه  کیفیت خدمات  ارتقای  و 
کرمان را نظارهگر باشیم. وی در ادامه افزود: 
شعبه کرمان یکی از شعب موفق در بیمه نوین 
محسوب شده که کارکنان و اعضای شبکه فروش 
آن همواره تلاش داشتهاند با روحیه همدلی و 
بینش هم افزایی، بهترین خدمات را چه در زمان 
صدور بیمهنامه و چه در هنگام بروز خسارت ارائه 
دهند. کریم خان زند ضمن تأکید بر تلاش همه 
همکاران جهت ارتقای نام و جایگاه بیمه نوین 
گفت: شبکه فروش بیمه نوین در سال گذشته 
در حوزه های مختلف دستاوردهای قابل توجهی 
کسب کردهاند و به خصوص در بخش خرده 
عملکرد  مرهون  شرکت  موفقیت های  فروشی، 
شبکه  که اعضای  طوری  به  است.  نمایندگان 
فروش در این بخش رشد عملکردی بالاتری از 
میانگین رشد کلی شرکت داشتهاند. نائب رئیس 
هیأت مدیره و مدیرعامل بیمه نوین همچنین 
از طراحی محصولات جدید بیمهای و بازنگری 
و بهبود مزیت ها و پوشش های بیمه نامهها بر 

اساس شرایط و نیازهای روز مشتریان خبر داد.
گفتنی است؛ ساختمان جدید این شعبه در 
شهر کرمان، بلوار کوثر، روبروی بیمارستان شفا، 
قبل از پل کمربندی، نرسیده به اداره کل امور 
مالیاتی آماده ارائه خدمات و راهنمایی های لازم 

به مشتریان است.

با حضور مقامات ارشد اقتصادی کشور در 
محل دائمی نمایشگاه های تهران: 

پانزدهمین نمایشگاه بین المللی 
صنعت مالی آغاز به کار کرد 

با  مالی کشور  نمایشگاه صنعت  پانزدهمین 
حضور وزیر امور اقتصادی و دارایی، رئیس کل 
بیمه مرکزی، دبیرکل سندیکای بیمه گران ایران و 
مقامات ارشد سازمان های اقتصادی صبح امروز 
در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران 

آغاز به کار کرد. 
به گزارش روابط عمومی بیمه سرمد، در آیین 
افتتاح این نمایشگاه که در سالن خلیج فارس 
برگزار شد ،سخنرانان با اشاره به وفاداری دستگاه 
های اقتصادی به پیام نوروزی مقام معظم رهبری 
بر موضوعاتی نظیر: مهار تورم، رشد تولید، نرخ 
اشتغال، توجه ویژه به بخش خصوصی، بهبود 
معیشت آحاد جامعه، حمایت از شرکت های 
دانش بنیان، افزایش ضریب نفوذ بیمه و مسائل 

روز اقتصاد کشور، تاکید کردند.
بیمه سرمد در این دوره از نمایشگاه در کنار 
ارائه  خود  و  معرفی  به  ایران  صادرات  بانک 
خدمات به بازدید کنندگان نمایشگاه می پردازد.

بین  نمایشگاه  پانزدهمین  است  ذکر  شایان 
المللی صنعت مالی )بورس، بانک بیمه( تا پایان 
هفته جاری در محل دائمی نمایشگاه بین المللی 

تهران به فعالیت خود ادامه خواهد داد.

برگزاری جلسات آموزشی در 
خصوص رسیدگی به پرونده های 

سامانه ماده 13 و تبصره 2 ماده 21 
قانون بیمه اجباری خسارات وارد 

شده به شخص ثالث، با شرکت های 
بیمه در چندین استان توسط صندوق 

تامین خسارت های بدنی 

به  رسیدگی  خصوص  در  آموزشی  جلسات 
پرونده های سامانه ماده 13  و تبصره 2 ماده 
به  وارد شده  اجباری خسارات  بیمه  قانون   21
شخص ثالث، با شرکت های بیمه در چندین 
استان توسط  صندوق تامین خسارت های بدنی 

برگزار گردید.
به گزارش روابط عمومی صندوق تامین خسارت 
خصوص  در  آموزشی  جلسات  بدنی،  های 
رسیدگی به پرونده های سامانه ماده 13 و تبصره 
2 ماده 21 قانون بیمه اجباری خسارات وارد شده 
به شخص ثالث  با شرکت های بیمه در سه ماه 
اول سال جاری در استان های گیلان، خوزستان، 
بوشهر، هرمزگان و اردبیل توسط صندوق تامین 

خسارت های بدنی برگزار گردید.

دو انتصاب جدید در بانک سپه 

دکتر ابراهیمی مدیرعامل بانک سپه با صدور 
احکام جداگانه، دکتر محمدعلی بیداری را به 
سمت معاون مالی و بودجه و دکتر امیر باقری را 
به سمت معاون برنامه ریزی و هدایت راهبردی 

این بانک منصوب کرد. 
دکتر ابراهیمی مدیرعامل بانک سپه با صدور 
را  بیداری  محمدعلی  دکتر  جداگانه،  احکام 
امیر  و دکتر  و بودجه  مالی  معاون  سمت  به 
باقری را به سمت معاون برنامه ریزی و هدایت 
گزارش  به  کرد.  منصوب  بانک  این  راهبردی 
پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه، در جلسه امروز 
هیئت  اعضای جدید  بانک،  این  مدیره  هیئت 
عامل بانک سپه آقایان دکتر محمدعلی بیداری 
و دکتر امیر باقری به  عنوان معاونان مدیرعامل 
و برنامه ریزی  و بودجه  مالی  حوزه های  در 
زحمات  و از  شدند  معرفی  راهبردی  و هدایت 
دکتر علی جلالی نظری معاون پیشین مدیرعامل 
در حوزه مالی و بوجه تقدیر و تشکر به عمل آمد.

نشست مشترك  شركت های تابعه 
وزارت نیرو با بیمه دانا 

نشست مشترک مدیران بیمه دانا و مدیران ارشد 
شرکت های تابعه وزارت نیرو در استان کردستان، با 
هدف گسترش همکاری های دوجانبه در محل تالار 

اجتماعات شعبه سنندج این شرکت برگزار شد. 
محمد علی  دانا،  بیمه  روابط عمومی  گزارش  به 
فراهانی رئیس شعبه سنندج گفت: در این نشست 
با حضور دکتر  که روز 31 خرداد ماه سال جاری 
پورولی مشاور مدیرعامل و مدیر پروژه وزارت نیرو و 
تمیجی رئیس اداره صدور پروژه وزارت نیروی بیمه 
دانا و همچنین جمعی از معاونان و کارشناسان 
برق  نیروی  توزیع  منطقه ای، شرکت  آب  شرکت 
برگزار  کردستان  استان  فاضلاب  و  آب  و شرکت 
شد، در خصوص قراردادها و تفاهم نامه مربوطه، 
تجمیع بیمه های اموال و اشخاص، درخواست های 
نیز  و  نیرو  وزارت  تابعه  شرکت های  مسئولین 
درخواست های مازاد بر قرارداد بیمه های صنعت 

آب و برق، بحث و تبادل نظر شد.

سید احسان خاندوزی وزیر اقتصاد در نشست 
تلفیق  کمیسیون  در  هفتم  برنامه  لایحه  کلیات 
مجلس با بیان اینکه برنامه هفتم کسری هزار و 2۰۰ 
هزار میلیارد تومانی دارد، گفت: پیشنهاد تاسیس 
بانک توسعه اقتصادی را داده بود که در این برنامه 
گنجانده نشد. برای پوشاندن کسری هزار و 2۰۰ هزار 
میلیارد تومانی محرک ها و منابعی باید پیش بینی 
شود. یک معیار مناسب برای ارزیابی وضعیت کلان 
ساختاری  بودجه  کسری  شاخص  بررسی  بودجه، 

دولت است. 
به طوری که در این شاخص بررسی می شود دولت 
کسری  دچار  مقدار  چه  خود  مخارج  تأمین  برای 
بوده و نیازمند استفاده از منابع نفتی، استقراض 
از صندوق یا فروش اوراق می باشد.  کسری شوکه  
کننده ی 12۰۰ هزار میلیاردی برنامه هفتم توسعه که 
از طرف وزیر اقتصاد اعلام شده اما سوال و تعجب 
تخمین  این  صحت  و  درستی  مورد  در  را  همگان 

برانگیخت.
تورم رشد نقدینگی در پی دارد

اما  اقتصاددان  و  دانشگاه  استاد  بغازیان  آلبرت 
درباره این بحران به فراز گفته است که: »یک نکته 
این است  اقتصاد  نقدینگی در  ایجاد  در خصوص 
نقدینگی  به  نیاز  کند  می  رشد  اقتصاد  یک  وقتی 
کارشناسان  میان  اشتباه در  اما یک  دارد  بیشتری 
و عامه مردم وجود دارد که تصور می کنند ایجاد 
نقدینگی منجر به تورم می شود. در صورتی که این 
معادله برعکس است و در اصل تورم است که  باعث 
می شود جامعه نیاز به نقدینگی بیشتری داشته 
باشد. دلایل تورم هم موضوعاتی از این قبیل است 
که اقتصاد ما به دلیل تحریم ها، سیاست های اشتباه 
سواستفاده شرکت  و  احتکارها  و  اختلاس  دولت، 

های مختلف درگیر افزایش مداوم تورم می شود.«
او تشریح کرد: بنابراین موارد مختلفی منجر به 
افزایش تورم در اقتصاد می شود و دولت در نهایت 
به دلیل این تورم دچار کسری بودجه می شود، در 
ادامه دولت ها نمی توانند با کاهش هزینه ها کسری 
بودجه را کاهش دهند و حتی مدعی ارائه خدمات 
راه  تنها  شرایطی  درچنین  شوند.  می  هم  بیشتر 
دولت، استقراض از بانک مرکزی و ایجاد بدهی برای 
دولت است. مشکل بعدی این است که این ارقام 
استقراض شده برای هزینه های جاری مانند حقوق 
و دستمزد مصرف می شود و شاهد سوق دادن این 
ارقام به سمت تولید نیستیم. حتی در موارد اندکی 
که این ارقام به سمت تولید می رود شاهد پروژه های 
نیمه تمام در دولت ها هستیم. بنابراین شاهد این 
هستیم که در یک چرخه باطل این استقراض دولت 
از بانک مرکزی خود یک تورم جدید ایجاد می کند 

و در نهایت کسری های بودجه تشدید می شود.
 بیماری تورم افزایی دولت ها

بغازیان ادامه داد: این مقدمه را برای این گفتیم 
اتخاذ سیاست  در  تورم افزایی دولت ها  بیماری  که 
رقم  خصوص  در  کنیم.  شناسایی  را  اشتباه  های 
ذکر شده در خصوص کسری 12۰۰ هزار میلیاردی 
برنامه هفتم توسعه باید یک بررسی دقیق تر داشته 
باشیم. وقتی برنامه های توسعه نوشته می شود به 
زبان ساده این است که قرار است دولت در راستای 
چشم انداز بیست ساله آینده کشور برنامه های ۵ 

ساله ای تدوین کند تا در نهایت در افق بیست ساله 
به اهداف خود در منطقه و جهان دست یابد. در 
تدوین می شود  که  توسعه  برنامه  هر  بعدی  گام 
نیاز به بودجه و پول دارد تا به بخش های مختلف 
اقتصاد تزریق شود. از سوی دیگر اجرای این برنامه ها 
درآمدهایی هم برای دولت به همراه خواهد داشت. 
بنابراین بر اساس نظر وزیر اقتصاد این طرح موجود 
که به عنوان برنامه هفتم توسعه تدوین می شود یک 

کسری 12۰۰هزار میلیاردی برای اجرای دقیق دارد.
شده  اعلام  رقم  کرد:  این  امیدواری  اظهار  او 
کسری  اشتباه بوده باشد چرا که اولین سوال این 
است که برنامه اقتصادی که با کسری 12۰۰ هزار 
میلیاردی نوشته شود که اسمش را نمی توانیم برنامه 
توسعه بگذاریم. آقای خاندوزی از اقتصاد دان های 
برجسته است و در توانایی ایشان شکی نیست اما 
نمی توان برنامه ای نوشت با چنین رقم کسری بودجه 

و اسم آن را برنامه توسعه یک کشور گذاشت.
با  که  است  این  هنر  کرد:  خاطرنشان  بغازیان 
امکانات موجود برنامه ای نوشته شود که قابل اجرا 
باشد و بدون کسری چنین ارقامی بتوان آن را اجرا 
کرد. حال اگر اقتصاد ایران تحریم است و انتقال ارز 
با ۴۰ تا ۵۰ درصد کارمزد به کشور  انجام می شود 
و با مشکلات زیادی دست به گریبان است ما نباید 
چنین برنامه بلندپروازانه ای بنویسیم که از همان 
ابتدا در اجرای آن شک و شبه وجود داشته باشد. 
مردم در چنین شرایطی می گویند اگر قرار است 
که در ۵ سال آینده چنین برنامه ای اجرا شود که در 

نهایت سفره مردم کوچک تر شود چگونه باید مانع 
اجرای چنین برنامه ای شوند؟

این اقتصاددان یادآوری کرد: چنین اظهاراتی که 
نباید از سوی وزیر اقتصاد در نشست ها بیان شود 
بجای چنین رویکردی آقای خاندوزی می توانستند 
اجرایی  راهکارهای  دنبال  به  کارشناسان  جمع  در 
در تدوین یک برنامه قابل اجرا باشند. وقتی چنین 
شود  می  زده  هایی  نشست  چنین  در  حرف هایی 
عملا گل به خودی است. به نظر می رسد که وزارت 
بودجه هماهنگی لازم  و  برنامه  با سازمان  اقتصاد 
در تدوین برنامه توسعه هفتم را نداشته است. چرا 
که در صورت تصویب چنین برنامه ای با این ارقام 
کسری ما در نهایت شاهد افزایش استقراض دولت 
از بانک مرکزی، افزایش تورم و کوچک شدن سفره 
مردم خواهیم بود برای اجرای برنامه ای که نفعی برای 

مردم نخواهد داشت.
رقم احتمالا اشتباه است 

مهدی پازوکی اقتصاددان نیز در رابطه با این گفته 
خاندوزی وزیر اقتصاد به فراز گفت: من فکر می کنم 
که این رقم اشتباه بوده باشد. اعلام چنین عددی 
می تواند اثرات بسیار منفی روی بازار داشته باشد. 
برنامه هفتم هنوز تصویب نشده است. عددی که 
اعلام شده از بودجه جاری کشور بیشتر است. این 
عدد یعنی عملا توانایی پرداخت حقوق و دستمزد 
وجود  دیگر،  هم  دولت  بازنشسته های  و  کارمند 
نخواهد داشت و این فاجعه است. امیدوارم رقمی 
که آقای خاندوزی اعلام کرده صحت نداشته باشد. 

حتی اعلام کردن چنین خبری هم نشانه بی تدبیری 
و بی برنامه گی است.

او ادامه داد: من این عدد را قابل قبول نمی دانم 
توسعه  هفتم  توسعه  برنامه  وقتی  که  متعجبم  و 
هنوز تصویب نشده است، این عدد چگونه و چطور 
محاسبه و اعلام شده است.  وقتی لایحه توسعه 
هفتم بیرون نیامده این عدد گفته شده از طرف وزیر 
اقتصاد، قابل استناد و صحیح نیست اگر مربوط به 
بودجه سالانه هم  باشد؛ از آنجا که بودجه جاری 
کشور ۹۰۰هزار میلیارد تومان است یعنی از بودجه 
لازم برای امورات جاری کشور فقط  2۰۰تا 3۰۰ هزار 
میلیارد تومان موجود است که این حتما اشتباه و 
غلط است. پازوکی با امیدواری از اشتباه بودن این 
عدد اظهار کرد: برنامه اقتصادی که با کسری 12۰۰ 
هزار میلیاردی نوشته شود که اسمش را نمی توانیم 

برنامه توسعه بگذاریم
مهدی پازوکی در پایان گفت: متاسفانه دولت فاقد 
نظام تدبیر است. دولت های آقایان خاتمی و روحانی 
و حتی احمدی نژاد در۴ سال اول دولت خود سعی 
بر کاهش و کنترل روند تورم داشتند. در دولت آقای 
رئیسی، اما این روند معکوس بوده و از همان ابتدا 
نرخ تورم صعودی شده است.  دولت سیزدهم اگر 
اهتمام جدی داشت، می توانست با تمرکز بر  رفع 
دارد.  بر  ایران  اقتصاد  از دوش  بزرگی  بار  تحریم، 
این دولت به شدت شعارزده است و با شعار هم که 
مشکلی حل نمی شود و البته مثال های زیادی برای 

ناکارآمدی تیم اقتصادی دولت وجود دارد.

اداره کشور نیاز به پول دارد و این پول از هر طریقی که ممکن 
است باید تامین شود، حتی اگر درآمد از راه خلاف و یا غیر قانونی 
از کسانی که برای کسب  اراده کند و  باشد. ممکن است دولت 
کارشان مانع تراشی کرده است و از هر امکانی که در دستش هست 
برای از کار انداختن کسب و کارشان فروگذاری نکرده هم مالیات 

بگیرد و بر درآمد خود بیفزاید.

شبکه های  حوزه  در  فعال  اینفلوئنسرهای  از  مالیات  دریافت 
اجتماعی یکی از این موارد است که چندماهی است مورد توجه 
این سازمان قصد  است.  گرفته  قرار  مالیاتی کشور  امور  سازمان 
دارد از اینفلوئنسرهای بالای ۵۰۰ هزار فالوئر مالیات بگیرد.دریافت 
مالیات از شاخ های فضای مجازی که در خانه های آنچنانی خود 
نشسته اند و بدون هیچ زحمتی روزانه درآمدهای میاردی کسب 
می کنند، شاید در نگاه اول بسیاری را خوشحال کند و حس برابری 
در اخذ مالیات از سایر مشاغل را برانگیزد اما واقعیت این است که 
دریافت مالیات از این افراد با ابهاماتی همراه است. اولین نکته این 
است که در اخذ مالیات باید شخص مالیات دهنده در ازای ارائه 
خدماتی که از دولت دریافت می کند مالیات پرداخت کند. اما در 
موضوع اخیر کاربران شبکه های اجتماعی فیلترشده نه تنها این افراد 
خدماتی دریافت نمی کنند، بلکه با محدودیت های گسترده ای برای 
دسترسی به شبکه های مجازی مواجه اند و حتی در برخی مواقع به 

عنوان جرم از سوی برخی محاکم نیز به آنها نگاه می شود.
به  معنای  به  مالیات  اخذ  اصل  آنکه  دیگر  مهم  موضع 
رسمیت شناختن فعالیت مورد بحث است؛ بسیاری از مردمی که 
کسب و کاری را در بازار راه انداخته اند، مجبور هستند برای خود 
مغازه یا ملکی را اجاراه یا خریداری کنند و البته این نوع کسب و کار 
از سوی دولت نیز به رسمیت شناخته می شود، بنابراین حاکمیت 
ملزم به ارائه برخی خدمات مانند آب، برق، و موارد دیگری نظیر 
نظافت معابر را انجام می دهد و به طبع آن نیز نسبت به درامد فرد 

از وی مالیات در یافت می کند.
تلگرام  یوتیوب،  اینستاگرام،  وقتی  که  است  آن  پرسش  حالا 

و توییتر فیلتر است و به کسی اجازه استفاده از آن را ندارد و یا 
محدودیت های پرشمار برای آن وضع شده است و به هیچ عنوان 
رسمیتی ندارد، با چه منطق حقوقی می شود از فعالان در آن عرصه 
این است که وقتی دولت قادر به  مالیات گرفت؟موضوع بعدی 
شناسایی تمام مشاغل رسمی در کشور نیست و همچنان بسیاری 
از افراد مانند پزشکان و برخی مشاغل نظیر آن در حال فرار مالیاتی 
این  نام های مستعار در  با  افرادی را که  هستند چگونه می تواند 
شبکه ها فعالیت می کنند را شناسایی کند؟!یک موضوع دیگر آنکه 
دولت برای حمایت از شبکه های مجازی داخلی فعالان این پلتفرم ها 
را از پرداخت مالیات معاف کرده است، سوای آنکه طبق اظهارات 
سخنگوی سازمان مالیاتی تعداد دنبال کننده ها در این پلتفرم ها به 
۵۰۰ هزار نفر نمی رسد، دریافت نکردن مالیات از این افراد با روح 

عدالت مالیاتی سازگار نیست.
و مساله آخر اینکه دریافت مالیات از افرادی که در شبکه های 
مجازی فعالیت می کنند که دولت آن ها را غیر مجاز تشخیص داده 
و فیلتر کرده است، مشابه دریافت مالیات از کالای قاچاق است. 
درست مانند اینکه دولت در بودجه خود ردیفی برای درآمد حاصل 
از اخذ مالیات از فروشندگان تریاک پیش بینی کند یا بخواهد از 
برای کالای دزدی دریافت شود.  افزوده  ارزش  بر  مالیات  دزدان، 
بنابراین بنظر می رسد که اخذ مالیات از فعالان شبکه های مجازی 
خارجی تنها ایجاد درآمد نیست و یک نوع تنبیه برای کسانی هست 
که در این عرصه فعالیت دارند و درواقع دولت مانند اقدامات دیگر 
برای سنگ اندازی در این مسیر قصد کوچاندن مخاطبان به سمت 

شبکه های داخلی را دارد.

برنامه هفتم بنا به گفته وزیر اقتصاد 1200 هزار میلیارد تومان کسری بودجه دارد

توسعه با کسری
وزیر اقتصاد در نشست بررسی کلیات لایحه برنامه هفتم در کمیسیون تلفیق مجلس اعلام کرده »برنامه هفتم توسعه 12۰۰ هزار میلیارد تومان کسری 
دارد« چنین ارقامی برای تدوین یک برنامه جامع توسعه در یک کشور به بزرگی ایران می تواند تبعات سنگین اقتصادی و فشار تورمی شدید تر به سفره 

خانوار های ایرانی داشته باشد. 

وعده مالیات شاخ های اینستاگرامی، ممکن یا ناممکن؟! 

برنامه اقتصادی 
که با کسری 

1200 هزار 
میلیاردی 

نوشته شود 
که اسمش 

را نمی توانیم 
برنامه توسعه 

بگذاریم و 
نمی توان برنامه 

ای نوشت با 
چنین رقم 

کسری بودجه 
و اسم آن را 

برنامه توسعه 
یک کشور 

گذاشت 

یک کارشناس اقتصادی گفت: مقدار ارزی که سیف، رییس کل 
اسبق بانک مرکزی از دست داده و برای حفظ ثبات بازار، وارد بازار 
کرده، به مراتب کمتر از پیشینیان خودش بوده است؛ بیشتر از آقای 
همتی و به مراتب کمتر از آقای بهمنی و دوره آقای مظاهری و آقای 
شیبانی بوده است. سعید لیلاز در گفت وگو با خبرآنلاین با اشاره 
به حکم ولی اله سیف، رییس کل اسبق بانک مرکزی اظهار داشت: 
مساله آقای سیف و همین طور آقای عراقچی که به اعداد بزرگی از 
پرداخت جرایم محکوم شدند که این محکومیت شان به حوزه های 
اجرایی می رود، اتفاقات هشداردهنده در ساختار سیاسی، اقتصادی، 

اجتماعی و حتی قضایی ایران است.
وی افزود: ما می دانیم که به ویژه در دوره مدیریت جدید قوه قضاییه 
تلاش های بسیار بزرگی برای آرام کردن فضای عمومی حاکم بر عملکرد 

قوه قضاییه به ویژه در افکارعمومی صورت گرفته است.
این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: من تصور می کنم آقای اژه ای 
کاملا به درستی متوجه شدند که اگر مساله قوه قضاییه در ایران یا هر 
کشور دیگری حل شود، تمام مسایل دیگر حل می شود و اگر مساله 
قوه قضاییه حل نشود یا در ذهن مردم حداقل این تصور پیش بیاید که 

حل نشده، به هیچ مساله ای نمی شود امیدوار شد.
تنظیم نرخ ارز جزو وظایف بانک های مرکزی است

آقای  آقای سیف و همین طور  اما درباره محکومیت  لیلاز گفت: 

عراقچی، من واقعا متاسف هستم و فکر می کنم یک مقدار ممکن 
است این پرونده در لابه لایی مسایل سیاسی و اجتماعی روز ایران قرار 
گرفته باشد و با آن برخورد شود.وی افزود: از آن جا که من شخصا 
این دو نفر را می شناسم و سیاست های بانک مرکزی در دولت آقای 
روحانی را به طور کامل اطلاع دارم، می دانم اولا هیچ حرکتی که بدون 
دستور مافوق باشد، در این زمینه انجام نشده و دوما، اتفاقی که در 
دوره آقای سیف افتاده، درست مثل دوره قبل و دوره بعد از او بوده 

است.
این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: من می دانم که در دوره آقای 
همتی، مقدار پول پاشی و تزریق ارز دولتی در بازار با هدف پایین نگه 
داشتن نرخ ارز بسیار کاهش پیدا کرد. یعنی می توانم بگویم یا صفر 
شد و یا نزدیک به صفر شد. حتی در برخی از مقاطع منفی هم بود، 
یعنی آقای همتی بیشتر می خرید تا می فروخت و بیشتر به ذخایر 

اضافه می کرد.
لیلاز عنوان کرد: البته این بخش به دلیل مسوولیتی بود که همتی 
در دولت روحانی پیدا کرده بود و نیز به این دلیل بود که کشور ارز 
نداشت. من مطمئن هستم که اگر کشور ارز داشت، یا آقای همتی 
را روی کار نمی گذاشتند بیاید، یا اگر روی کار می آمد، مجبور بود 
مثل تمام روسای کل بانک مرکزی از سال 13۸2 تا امروز با استفاده 
از ارز دولتی بازار را کنترل کند. این کاری است که امروز آقای فرزین 

انجام می دهد و قبل از آن هم آقای صالح آبادی انجام می داد. جالب 
این جاست که این کار جزو وظایف ذاتی بانک های مرکزی جهان است.
وی متذکر شد: یکی از کارهای روزمره بانک های مرکزی جهان در 
تمام دنیا، تنظیم نرخ ارز و تنظیم نرخ بهره است. یعنی این کارها، 
یکی از مهم ترین کارهای بانک های مرکزی است که از طریق ابزارهایی 
که در اختیار دارند، انجام می دهند. این ابزار درباره نرخ ارز این است 
که یا می خرند و یا می فروشند.لیلاز گفت: اعتقاد من این است که 
اگر ما ماهیت امر را نگاه کنیم، به نظر می رسد که با وجود این که 
می دانیم قوه قضاییه در ایران تحت فشار است، ولی فکر می کنم در 
این مورد امکان این که تجدیدنظر جدی در احکام صورت بگیرد، باید 
وجود داشته باشد و به نظر می رسد که آقای سیف به اقدامی خلاف 
آنچه که از سال 13۸2 تاکنون حداقل در ایران امر رایجی بوده، رخ 
نداده است.وی افزود: جالب این جاست که مقدار ارزی که آقای سیف 
از دست داده و برای حفظ ثبات بازار، وارد بازار کرده، به مراتب کمتر 
از پیشینیان خودش بوده است؛ بیشتر از آقای همتی بوده، ولی به 
مراتب کمتر از آقای بهمنی و دوره آقای مظاهری و آقای شیبانی بوده 
است.این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: من فکر می کنم در این 
زمینه باید گفت وگوهایی صورت بگیرد و گفتمانی در سطح کارشناسی 
و فنی اتفاق بیفتد؛ مثل اتفاقی که الان در مورد خانه اندیشمندان 

انجام می گیرد.

یک اقتصاددان با اشاره به محکومیت سیف، رییس کل اسبق بانک مرکزی
هشدار  برای اقتصاد ایران


